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همزمان با روز جهانی حقوق حیوانات در دو شهر 
ایران اتفاق افتاد

بازهمتکرارسگکشی
  عضو دیده بان حقوق حیوانات در گفت وگو با 

»شهروند«:   شهرداری ها و دهیاری ها برای کنترل 
جمعیت سگ ها از سوی فرمانداری ها تحت فشارند 

شهروند| تصویر ســگ های بی جان پشت 
وانت های آبی دیگر تکراری شــده اما همین دو 
روز پیش بار دیگر اتفاق افتاد. این بار در دو نقطه 
از کشور پیمانکاران شــهرداری کمر به کشتن 
حیوانات بستند و تعداد زیادی از سگ های آزاد 
را کشــتند. این اتفاق در حالی اســت که امروز، 
مصادف اســت با 10 دسامبر؛ روز جهانی حقوق 

حیوانات.
به تازگــی پایــگاه خبری شــهر طبــس از 
»معدوم کــردن 8 قلاده ســگ ولگرد توســط 
شــهرداری« خبر داده و نوشته اســت که این 
اتفاق با شــکایت اهالی شهر و به ویژه روستاهای 
اطراف انجام شده است. در متن خبر به »جولان 
سگ های ولگرد و به خطر انداختن امنیت جانی 
و بهداشتی مردم و بی نظمی شهر« اشاره شده و 
در تصویر ضمیمه جای گلوله در تن این 8 سگ 
دیده می شود. شهردار هم با تأیید خبر گفته که 

این مرحله اول معدوم سازی بوده است.
دیــروز عکس هــای دیگــری منتســب به 
سگ کشــی در بروجن هم منتشر شد که تعداد 
زیادی از حیوانات کشته شده را پشت وانتی آبی 
نشان می داد و مأمور شهرداری هم کنار حیوانات 
مرده ایستاده بود. خبرگزاری ها اگر چه در این باره 
چیزی ننوشتند، اما انتشار این تصویر در فضای 
مجازی اعتراضات زیادی به دنبال داشت. قبل از 
این هم کشته شدن 8 هزار سگ در رفسنجان، از 
اتفاقاتی بود که واکنش های زیادی را برانگیخت. 
تکرار سگ کشــی به ویــژه در فصول ســرد در 
شرایطی است که لایحه حمایت از حیوانات هنوز 

به سرانجام نرسیده است.
»ســارا امینی«، کارشــناس ارشــد حقوق 
محیط زیســت و از اعضای فعال دیده بان حقوق 
حیوانات در این باره به »شهروند« می گوید:   »ما 
برای توقف این موارد در حال گفت و گو با سازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های کشور هستیم. در 
جلسه ای با مسئولان این ســازمان راهکارهای 
جایگزین را گفتیــم اما درنهایت گفتند، اگر چه 
خواهان استفاده از روش های اخلاقی برای کنترل 
جمعیت سگ های آزاد هســتند اما نهادهایی 
مثل فرمانداری ها، آنها را تحت فشار می گذارند. 
این نهادها گفته اند که دنبال راه های کوتاه مدت 
هســتند و روش کوتاه مدت چیزی نیست جز 
عقیم کردن و ســاخت پناهگاه ها و البته معدوم 

سازی.«
او ادامه می دهد: »گفتیم برای کنترل جمعیت، 
پسماندهای شهری و زباله ها را کنترل کنند؛ چرا 
که میزان زادآوری ســگ ها ارتباط مستقیمی 
با وجود غذا دارد و هر چه زباله بیشــتر باشــد، 

زادآوری هم بیشتر خواهد بود.«
امینی با اشاره به رشد قارچ گونه پناهگاه سگ ها 
ادامــه می دهد: »از طرفی تمایــل به دایرکردن 
پناهگاه سگ ها برای نگه داشتن سگ های آزاد 
و عقیم کردن آنها هم اقدامی ضد حقوقی است. 
پناهگاه جای حیوانات سالم نیست اما سگ هایی 
که هزاران  سال با انســان ها و یا به شکل گله ای 
زندگی کرده اند را در این مکان ها جای می دهند، 
آن هم با تعدادی بیش از ظرفیتشــان. هم  حق 
زادآوری را از آنها می گیرنــد و هم این حیوانات 
اغلب در بدترین شرایط بیماری و مرگ ومیر سر 

می کنند.«
با این حال پیشــنهادهای جایگزین دیده بان 
حقوق حیوانات برای ســازمان شــهرداری ها و 
دهیاری های کشور این بود که جمعیت در چند 
مرحله کنترل شــود: »نخســتین گام مطالعه 
است. باید آمار سگ های هر منطقه اندازه گیری 
شــود و اگر قلمرو آنها بیش از ظرفیت پر شده 
بود، جمعیت کنترل شود. در گام بعدی بررسی 
می کنیم که از جمعیت موجــود چند درصد از 

ماده ها باید عقیم شود.«
این فعال حقوق حیوانات ادامه می دهد: »اگر 
قرار است جمعیت کنترل شود، باید عقیم سازی 
کنند، نه اخته؛ هر چند عقیم کردن عفونت و درد 
به دنبال دارد. جامعه دامپزشکی ظلم بزرگی کرد 
و برای پول سازی بیشتر عقیم سازی را باب کرد 
و حالا که پول ساز شده، سخت می توان جلویش 
را گرفت. مدتی است واکسنی برای عقیم سازی 
آمده که تأثیر هورمونی دارد و لااقل حیوانات را از 

زندگی طبیعی شان دور نمی کند.«
او با انتقاد از تندروی در برخورد با کشته شدن 
سگ ها که باعث شده لایحه حمایت از حیوانات 
همچنان خاک بخورد، می گوید: »قبل از این که 
ماجرای کشتار سگ های شــیراز اتفاق بیفتد و 
تجمعات به تندروی بکشد، ما یک سری قوانین 
را در رابطه با حیوانات به سازمان محیط زیست 
تحویل داده بودیم؛ اما بعــدا بعضی هنرمندان 
و افــراد بدون تخصص تنها بــرای مطرح کردن 
خودشان پیگیر ماده واحده ای شدند که ایرادات 
فراوانی داشــت و حتی ضدحقوق حیوانات بود. 
به این موضوع اعتراض کردیم اما کنار گذاشــته 

شدیم.«
امینی  ادامه می دهد: »این در حالی است که 
ما به عنوان فعال مردمــی این حوزه تخصصی و 
گام به گام پیش خواهیم رفت. یک شبه نمی توان 
تغییر ایجــاد کرد. ما به دنبال منع خشــونت و 
حیوان  آزاری هســتیم، چه حیوانات اهلی و چه 

وحشی.«

تصاویر درگیری مأموران شهرداری اهواز با 2 دستفروش در فضای مجازی دست به دست می شود

شوکربازهايشهري
عضو شوراي شهر اهواز در گفت وگو با »شهروند«: معاون خدمات شهري می گوید ماجراي پیرزن صحت ندارد و این اخبار را علیه من منتشر کرده اند

معاون سیاسی، اجتماعی فرماندار اهواز: شهرداری اهواز باید حقوق شهروندی دستفروشان را به جا آورد

وزیر کشور در اجلاس سراسری نماز به صراحت درباره آسیب های اجتماعی در ایران و تأثیرگذاری فضای مجازی درجامعه  سخن گفت

تلویزیونبیاثر
۹۰ درصد افرادی که اعتیاد را ترک می کنند، دوباره به سراغ اعتیاد می روند 2۰ سال نسبت به مسائل آسیب های اجتماعی تأخیر داریم                      

نیره خادمی|  تصویر پیرزن اهوازي که با ضربه شوکر 
مأموران شهرداري نقش بر زمین شده، چند روزي است که 
در شبکه هاي اجتماعي دست به دست می شود؛ اما حالا 
نه تنها مسئولان شــهرداري اهواز که رئیس شوراي این 
شهر هم اتفاق رخ داده را تکذیب می کند و به »شهروند« 
می گوید: »تنها درگیري بین مأموران شهرداري و یک پسر 
جوان دستفروش بوده است که روز چهارشنبه اتفاق افتاد.« 
در روزهاي گذشته رسانه هاي محلي اهواز گفت وگویي 
با »سمیر« پسر پیرزن اهوازي را منتشر کرده اند که از حال 
وخیم مادرش بعد از درگیري با شوکر مأموران شهرداری 
اهواز خبر داده بــود:  »روز 16 آذر یک اکیــپ 10 نفره از 
اجراییات شهرداری اهواز که همه شوکر برقی دست شان 
بود، وارد خیابان خوانساری )حراجی ها( شدند. آنها از میان 
همه دستفروشان به مادر ۷0 ســاله من که جلوی مغازه 
خودم، نرســیده به خیابان طالقانی )طلافروشان( بساط 
پهن می کند، حمله ور شدند و با شوکر برقی او را نقش زمین 
کردند.« »سمیر« که تقریبا ۴0 سال دارد و در مغازه کوچک 
خود سیخ و منقل می فروشد، در این باره مي گوید:  »مادر 
من زنده است ولی وضع مناســبی ندارد. بعد از آن حادثه 
چند ساعتی در بیمارستان امام)ره( بستری شد. الان هم 
روزی دوبار به بیمارستان می بریمش. حالا هم به کلانتري 

13 اهواز مراجعه و شکایت کرده ایم.« 
 اما در پیگیري هایي که »شــهروند« از ماجرا داشــت، 
دو نفر از اعضاي شوراي شــهر اهواز به جاي تأیید حادثه 
درگیري میان پیرزن و مأموران شهرداري، حادثه مشابه 
دیگری را که روز چهارشــنبه اتفاق افتــاده بود، توضیح 
دادند. هوشنگ شــیر مردي، رئیس شــوراي شهر اهواز  
توضیحاتش درباره این حادثه را این گونه شــروع می کند: 
»در جریان جمع آوری دستفروشان در شــهر اهواز، روز 
چهارشنبه یکی از دستفروشان مرد، به این اقدام مأموران 
معترض شده بود که همین مســأله سبب شد تا از سوی 
مأموران شهرداری بازداشت شود، ظاهرا بعد هم با رضایت 
ماجرا ختم به خیر شد.« او ادامه می دهد: »متأسفانه این 
افراد خواهان بازگشــت به هســته مرکزي شهر هستند. 
طبق مصوبه پیشین شوراي شهر قرار بود که دستفروشان 
در مرکز شهر بســاط نکنند و به بازارچه هاي محلي بروند 
اما همچنان اصرار دارنــد که به محله هاي قبلي برگردند. 
قبلا هم با مأموران شــهرداري درگیر شده و چند نفري را 

هم مجروح کرده اند. ما هم به عنوان نمایندگان مردم از آنها 
حمایت مي کنیم؛ اما به صورت قانوني. البته اینها هم بیشتر 
مظلوم نمایي مي کنند.« او با اشاره به اتفاقی که برای این 
دستفروش رخ داد، می گوید:  »مأموران به  این مرد جوان 
گفته بودند که بساط خود را جمع کند اما او مقاومت کرده 
بود که درنهایت نیروي انتظامي با آنها برخورد کرد.« او در 
پاسخ به اینکه آیا استفاده از شوکر توسط مأموران شهرداري 
مورد تأیید اســت، می گوید:   »مأموران شهرداري مجهز 
نیســتند، اما قطعا مأموران نیروي انتظامي که همراه آنها 
هستند، شوکر دارند.« پس ماجراي پیرزن اهوازي که در 
رسانه هاي اجتماعي منتشــر شده است، چیست؟ یعني 
مصاحبه هایي که با رسانه ها هم شــده دروغ است؟ شیر 
مردي در پاسخ به این ســوال می گوید: »درگیري با هیچ 
زنی در شهرداري گزارش نشده است. بنده به عنوان رئیس 
شوراي شــهر این موضوع را تأیید نمي کنم.« اما پسر این 
پیرزن از حال وخیم مادر خود خبر داده است. رئیس شوراي 
شهر  در این باره می گوید: »من حتي فیلم و عکس آن را هم 
ندیده ام. اما اگر واقعا مدعي هستند، بیایند به من مراجعه 
کنند تا ماجرا را بررسي کنم. قطعا اگر واقعیت داشته باشد، 
با خاطیان برخورد مي شود. در مورد اخیر هم من از شهردار 
مي خواهم که برخورد با فرد خاطي را در دســتور کار قرار 
دهد.« حیدري، رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي 
شــهر اهواز هم ماجراي درگیري پیــرزن را به طور کامل 
تکذیب می کند: »معاون خدمات شهري در تماس با من 
گفت که ماجراي پیرزن صحت ندارد و افرادي هستند که 
علیه من این اخبار را در صفحات مجازي منتشر کرده اند.« 

با وجود این خبرنگار روزنامه همشــهری خوزســتان 
درمراجعه حضوري به مغازه پسر پیرزن دستفروش اهواز 
اعلام کرده که او بیشتر از ۷0 ســال سن دارد که با ضربه 
شوکر نقش بر زمین شده اســت. اگرچه علیرضا حلاج، 
سرپرست خدمات شهری شــهرداری اهواز  همچنان در 
گفت وگو با این نشریه تصویر منتشرشده از زن دستفروش 
را غیرواقعــی می داند: »این تصویــر به هیچ وجه صحت 
ندارد. تنها مأموران نیروی انتظامی از شــوکر اســتفاده 
می کنند. مأموران اجراییات شهرداری از این ابزار استفاده 
نمی کنند.«بنابراین طي دو روز دوحادثه براي دستفروشان 
در شــهر اهواز رخ داده که یک مورد آن هنوز تأیید نشده 
است. حالا البته مسئولان فرمانداري اهواز به این موضوع 

ورود کرده اند. علی مظفری، معاون سیاســی، اجتماعی 
فرماندار اهواز با بیان این که هیچ  کدام از مأموران شهرداری 
اهواز حق برخورد با دستفروشــان را ندارند، به ایرنا گفته 
است: »مسأله ضرب و شتم این دستفروشان پیگیری و با 
مأمور خاطی در این ماجرا برخورد می شود. حتی درصورتی 
که قوانین ازســوی عده ای از افراد ازجمله دستفروشان 
رعایت نشود، شهرداری اهواز باید حقوق شهروندی آنها 
را به جا آورد.« او همچنین ســاماندهی دستفروشان را از 
برنامه های فرمانداری اهواز دانسته است: »دراین زمینه 
جلسات متعددی برگزار شــده و چندین نقطه ازسوی 

شهرداری به عنوان محل استقرار دستفروشان جانمایی و 
پیشنهاد شده است. دستفروشان نیز پیشنهاداتی ازجمله 
اختصاص بخشی از پارکینگ رفاه در مرکز شهر را مطرح 
کرده اند که هنوز درحال کارشناســی است و درصورت 

موافقت مسئولان متولی، نهایی می شود.«
29 آبان ماه هم انتشار فیلم سیلي  زدن مأمور سد معبر 
شــهرداري فومن بر صورت زن دســتفروش سروصداي 
زیادي به پا کرد. بعد از این ماجرا مسئولان شهرداري این 
شهر از زن دستفروش دلجویي کردند و مأمور خاطي هم 

تعلیق شد.

شــهروند| »عبدالرضا رحمانی فضلی«، وزیر کشور 
پنجشــنبه ای که گذشت، به اســتان البرز رفت تا هم در 
بیست وپنجمین اجلاس سراسری نماز و هم با صراحتی 
که کمتر سابقه داشت، از مســائل اجتماعی ایران بگوید؛ 
از کم شــدن اثرگذاری صداوســیما بین ایرانی ها تا وضع 
حاشیه نشــینی و نبــود برنامه ریزی درحــوزه تغییرات 
اجتماعی. او در این اجلاس با اشاره به تأثیرگذاری فضای 
مجازی درجامعه گفت که متأســفانه با وجود رسانه های 
مجازی، صداوســیما اثرگذاری اش را درجامعه از دســت 
داده است: »ســال های پیش نسبت به تهدیدهای ابزاری 
مثل موبایل و شــبکه های اجتماعی هشدار داده شد، این 
درحالی است که با وجود رسانه های مجازی، صداوسیما 
نیز اثرگذاری اش را درجامعه از دســت  داده اســت.«او در 
ادامه از جلسات مسئولان ارشد نظام با مقام معظم رهبری 
درباره آســیب های اجتماعی گفت جلساتی که تا به حال 
چهاربار برگزار شده و جلســه پنجم در این باره قرار است 
اردیبهشت آینده برگزار شــود: »مجموعه گزارش هایی 
درحوزه آســیب های اجتماعی تهیه و بــه رهبر معظم 
انقلاب اســلامی ارایه  شده است؛ ایشــان پس از مطالعه 
فرمودند: جلسه ای با حضور سران قوا و همه متولیان امور 
اجتماعی تشکیل شود. نخستین جلسه درمحضر رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، 3ســاعت به طول انجامید. ایشان 
درمقدمه جلسه فرمودند گزارش را مطالعه کرده ام، اهمیت 
گزارش به  اندازه ای بود که باید این جلســه برگزار می شد. 
دومین جلســه چند روز پس از جلسه نخست برگزار شد 
و دراین جلســه 22نفر ازجمله سران قوه، وزرا و مسئولان 
دستگاه های اجتماعی صحبت کردند.« وزیرکشور در ادامه 
با بیان این که رهبر معظم انقلاب اسلامی درپایان جلسه 
فرمودند، به  اندازه 20 ســال نسبت به مسائل آسیب های 
اجتماعی با تأخیر مواجه هستیم، گفت: »ایشان فرمودند 
این تأخیر 20ســاله درحوزه آسیب های اجتماعی به هر 
دلیلی ازجمله کوتاهی، عــدم توانایی و بی دقتی که بوده، 
کشور را عقب انداخته است. رهبر معظم انقلاب اسلامی 
درآن جلسه دستوراتی صادر کردند که هر دستگاه موظف 
به ارایه کار فوق العاده ای برای کاهش آسیب های اجتماعی 
باشد.« وزیرکشور با اشــاره به این که رهبر معظم انقلاب 
اسلامی درحوزه مدیریت آسیب های اجتماعی درکشور 
یک طرح تقسیم کار ملی را به وزارت کشور پیشنهاد دادند، 

گفت: »ایشان برای حل این معضل 5 اولویت را مشخص 
کردند؛ اولویت نخست، بحث اعتیاد و موادمخدر، دومین 
اولویت حاشیه نشینی و ساماندهی این مهم، سومین بحث 
طلاق، چهارمین اولویت مفاسد اخلاقی و پنجمین اولویت 
احصای مناطق بحران خیز درکشور بود. رهبری فرمودند: 
اگر حل معضل اعتیاد به موادمخدر را در دســتور کار قرار 
دهیم، 50 درصــد طلاق ها اتفاق نخواهد افتــاد. بیش از 
35 درصد دلایل بیماری ایدز درکشــور مربوط به معضل 
اعتیاد است. رهبر معظم انقلاب اســلامی فرمودند، باید 
یک مرکزیت برای برنامه ریزی در این زمینه وجود داشته 
باشد.« رحمانی فضلی در ادامه گفت: بر مسأله آسیب های 
اجتماعی متمرکز شده ایم: »در این زمینه بررسی های دقیق 
میدانی انجام  شده است، از دستگاه های اجرایی اطلاعات 
جمع آوری شــده و با متولیان امور اجتماعی و علمای فن 
نشست هایی برگزارشده است.« او با اشاره به این که مدیریت 
شورای اجتماعی کشور، پیش  از این ریاستش با وزیرکشور 
بود، به رئیس جمهوری سپرده شد، گفت:   »رهبر معظم 
انقلاب اسلامی فرمودند درکنار شورای اجتماعی باید یک 
سازمان چابک داشته باشید که مستقل عمل کند و همه 
دســتگاه ها را با هم هماهنگ کند تا نظارت ها به  صورت 
دقیقی اعمال شود، به همین منظور سازمان مدیریت امور 

آسیب های اجتماعی تشکیل شود.« 
وزیرکشــور در ادامه گفت دولــت مکلف به تخصیص 
بودجه برای ســازمان مدیریت امور آسیب های اجتماعی 
شده است: »پس از گذشت 6ماه و ارایه گزارش دستگاه های 
اجرایی به رهبر معظم انقلاب اسلامی ایشان فرمودند کار 
ارزنده ای انجام  شده است. آنچه به عنوان آسیب اجتماعی 
از آن یاد می شــود، تجلی بیرونی مجموعــه فعالیت ها 
درحوزه هــای اقتصادی، سیاســی، فرهنگی و اجتماعی 
است که در بیرون از  آن به عنوان آسیب های اجتماعی یاد 
می شود. گاهی ریشه یابی این معضل به مسائل اقتصادی، 
فرهنگی و دربرخی موارد به مســائل سیاســی و امنیتی 
مربوط می شود.« رحمانی فضلی ادامه داد: »وقتی می گوییم 
مدیریت آســیب های اجتماعی، به آن معنا نیست که به 
ظواهر بپردازیم و مباحث ریشه ای را فراموش کنیم. رهبر 
معظم انقلاب اسلامی درجلســه یادشده فرمودند: هیأت 
اندیشه ورز متشکل از مسئولان اجرایی، علمای دانشگاهی 
و علمای حوزه تشکیل شود و همه موضوعات در این هیأت 

علت یابی و مورد بررســی قرار گیرد.« او در ادامه گفت که 
»درکشور با مناطقی مواجه می شــویم که فعالیت های 
اقتصادی، توزیع نامناسب منابع، امکانات و فقر موجود باعث 
شده است مهاجرت از روستاها به شهر و از شهر به کلانشهر 
را شاهد باشیم.« وزیرکشــور با بیان این که در 60 درصد 
کشور شــاید بیش از 30 درصد جمعیت مستقر نیست و 
آن هایی که مستقر هستند، مشکلات زیادی دارند، ادامه 
داد: »جمعیت اضافی مجبور به استقرار درحاشیه شهرها 
می شوند، طبق برآورد 11 میلیون نفر درحاشیه شهرهای 
کشور زندگی می کنند.« او با بیان این که رهبر معظم انقلاب 
اسلامی به موضوع حاشیه نشینی به جد ورود پیدا کردند، 
گفت: »ایشان به بنده دستور دادند که مسأله حاشیه نشینی 
مشهد پیگیری شود، زیرا حاشیه نشینی بستر بزه کاری را 
فراهم می کند.« وزیرکشور ابراز تأسف کرد که برنامه ریزی 
مبتنی برتوسعه نبوده است:  »متأسفانه تاکنون نتوانسته ایم 
این موضوع را حل کنیم.« رحمانی فضلی در بخش دیگری 
با اشــاره به این که عدم توازن در توزیع اعتبارات موجب 
حاشیه نشینی در کشور شده است، گفت: »در حال حاضر 
ما با تغییرات زیادی در حوزه اجتماعی مواجه هســتیم. 
جوانان ما با حجم زیادی از اطلاعات مواجه هستند که باید 
سره از ناسره مشخص شود تا دریافت این اطلاعات آسیبی 
در بر نداشته باشد. متاسفانه قدرت تفکیک اطلاعات نه از 
سوی جوانان بلکه از سوی افراد بزرگسال هم امکان پذیر 
نیست.« او در ادامه به ســخنرانی مقام معظم رهبری در 
دانشگاه سمنان که  سال 88 انجام شد، اشاره کرد: »ایشان 
به مسأله مهم تهاجم فرهنگی اشاره کردند که متاسفانه از 
سوی مسئولان مورد غفلت قرار گرفت و درحال حاضر با 

نفوذ مواجه هستیم.« 
رحمانی فضلی در ادامه با بیان این که بعضی از مسئولان 
پس از ســال ها به این نتیجه رســیدند که مسأله تهاجم 
فرهنگی که از ســوی مقام معظم رهبری مطرح شــد، 
مسأله ای بسیار کلیدی بوده اســت، گفت: »متأسفانه ما 
مسئولان نتوانسته ایم همراه با مقام معظم رهبری حرکت 
کنیم.« وزیر کشــور در بخش دیگری از سخنان خود به 
بیانات مقام معظم رهبری اشاره کرد: »ایشان در آن جلسه 
مســأله تغییرات اجتماعی را مطرح کردند و فرمودند این 
مسأله یک امر حتمی است. نمی توانیم در مقابل تغییرات 
اجتماعی ایســتادگی کنیم. بهترین هنر آن است که این 

تغییرات ساماندهی شود. متاســفانه در مقابل تغییرات 
اجتماعی نتوانسته ایم برنامه ریزی کنیم.« رحمانی فضلی 
با بیان این که رهبر معظم انقلاب توجه به مسائل فرهنگی 
و تکنولوژی روز را بااهمیت می دانند، گفت: »ما با تغییرات 
در حوزه علم و پیشرفت های مختلف مواجهیم که سنجش 
تغییرات اجتماعی کار سختی شده است.« وزیر کشور ادامه 
داد: »متأسفانه در برخی موارد موضع منفعلانه ای داشته ایم؛ 
یعنی برنامه ریزی ضعیف بوده و اقدامات خاصی انجام  نشده 
اســت که این موضوع جامعه را با مشکلات زیادی مواجه 
کرده است. اگر ما بتوانیم از جامعه صیانت کنیم و قدرت 
مقابله با آسیب های اجتماعی را داشته باشیم، می توانیم 
مدعی حل این معضل شــویم.« رحمانی فضلی در ادامه 
گفت:   »تجربه در خارج از کشور نشان می دهد 20 درصد از 
افرادی که اعتیاد را ترک کرده اند، پاک مانده اند و 80 درصد 
دیگر دوباره به دام اعتیاد گرفتار شده اند؛ این درحالی است 
که در ایران 10 درصد از افرادی که اعتیاد را ترک می کنند، 
پاک می مانند و 90 درصد دیگر دوباره به سراغ این معضل 
خانمان ســوز می روند.«  وزیر کشور با بیان این که تا پایان 
امسال شاید بتوانیم 500 هزار معتاد را از سطح خیابان ها 
جمع آوری کنیم، گفت: »برای این افــراد روزانه 10 هزار 
تومان هزینه می شود و در خوش بینانه ترین حالت ممکن 

50 هزار نفر از این افراد پاک می مانند.«  
وزیر کشور گفت: »در حوزه طلاق، بیکاری و اعتیاد، کشور 
با مشکلات زیادی دست وپنجه نرم می کند. بنده به عنوان 
رئیس ســازمان مدیریت آســیب های اجتماعی کشور 
می گویم ســاماندهی معضلات اجتماعی با کمک مردم 
امکان پذیر است و دولت به تنهایی نمی تواند این مشکلات 
را مرتفع کند. برای کاهش آسیب های اجتماعی، مطالعات 
مستمر و پروژه های ملی تعریف  شــده است. «رحمانی 
فضلی با اشاره به این که در کشور با شرایط اجتماعی از هم  
گسیخته ای مواجه هستیم، گفت: »متأسفانه عرفان های 
کاذب درحال رواج اســت و برخی جوانان نیز به این ســو 
کشــیده شــده اند. قلب، روح، جان  و دل جوانان ما پاک 
اســت و خلأهای موجود باید حل شــود تا افراد به سمت 
انسان های کاذب کشیده نشوند.« وزیر کشور با بیان این که 
نرُم آسیب های اجتماعی در ایران نسبت به جهان در سطح 
پایین تری قرار دارد، ادامه داد:   »این نشان از جامعه ای سالم 

دارد که ریشه ها در آن به حیات خود ادامه می دهند.« 

روي خط خبرگزارش

یادداشت های انتقادی اعضای شورای شهر 
تهران علیه هم ادامه دارد

پاسخمسجدجامعی
اینباربهمجتبیشاکری

شــهروند| هفته گذشــته بــود کــه »احمــد 
مسجدجامعی«، عضو شورای شهر تهران در یادداشتی، 
به ســخنان »معصومه آباد«، دیگر عضو شــورا درباره 
ماجرای واگذاری املاک پاســخ داد. دیروز باز هم این 
اتفاق تکرار شد، البته این بار درپاسخ به عضو دیگر شورا، 
»مجتبی شاکری«. مســجدجامعی در یادداشتی که 
دیروز در کانال تلگرامی اش منتشر کرد، به یادداشتی 
از شاکری پاسخ داد که اخیرا در سایت رسمی شورای 
شهر تهران منتشر شــده اســت؛ او در این یادداشت 
خطاب به شاکری نوشته اســت: »در متن شما اصرار 
عجیبی به دو موضوع هســت، یکی گــره زدن من به 
آقای حکیمی پور و بازخواست کردن قول و فعل ایشان 
از مــن و دوم این که بگویید خطــای بزرگتری درکار 
هست که مســجدجامعی از آن ننوشته است. درمورد 
اول، راستش شما هم می دانید که از زمان بعثت پیامبر 
بزرگوارمان دوران رفتار قبیله ای گذشته است. ما با همه 
تفاوت ها، اهل یک قبیله ایم و آن قبیله  حق و حقیقت 
است. از همین روست که با وجود نزدیک نبودن برخی 
دیدگاه هایمان آنگاه که گمان کردم حقی از خانم آباد 
تضییع شده، بلافاصله و بیش و پیش از دیگران از ایشان 
دفاع کردم و خود را درمعرض هجوم انبوه قبیله گرایان 
قرار دادم.«مسجدجامعی ادامه داده است: »اما درکنار 
همین کلمه توهین، که بارها گفته اید، چیزی را که چند 
بار تا به حال گفته ام، باز هم تذکر بدهم، وقتی شهرداری 
تهران نه تنها دادستانی، مجلس شورای اسلامی و وزارت 
کشور، بلکه حتی یک سازمان مردم نهاد مانند دیده بان 
شــفافیت را محرم می داند و اســناد مربوط به پرونده  
املاک نجومی را دراختیار آنان قرار می دهد، اما اعضای 
شورای شهر را با وجود نقش و کارکرد ویژه نظارتی شان 
نامحرم می داند، نه تنها دارد به تک تک اعضای شورای 
شهر- ازجمله خانم آباد و بنده و شما- و شهروندانی که 
به ما به عنوان نمایندگان خود اعتماد کرده اند، توهین 
می کند، بلکه اصلا دارد از انجــام وظیفه  نظارتی ما به 
صراحت ممانعت به عمل می آورد. آن هم درشرایطی 
که ازسوی دیگر در برابر نهادهای نظارتی و قضائی مکرر 
می گوید، این کارها را با مجوز شورای شهر کرده است. 
آیا آن زمان هم از توهین برآشفته می شویم؟«او نوشته 
است: »اصلا چرا راه دور برویم؟ خود شما مگر درهمین 
آخرین جلسه شورای شــهر، تذکر ندادید که برخلاف 
فرمان مقام معظم رهبری و طــرح جامع عباس آباد، 
معاون شــهردار بیان داشــته که ما فقــط »اعیان« 
زمین های عباس آباد را می فروشیم. درحالی  که معظم له 
خواسته بودند این اراضی دراختیار شهر تهران باشد و نه 
حتی سازمان ها و نهادها درباره اراضی به تفکیک اعیان 
و عرصه اشــاره ای نداشتند. این توجیهات مگر توهین 
به شعور مردم، توهین به تک تک اعضای شورا دورزدن 
دستوری آشکارا و اکید نیســت؟ بگذریم از این که در 
گزارش های حسابرسی موجود هم به تخلفاتی از این 
دست در اراضی عباس آباد اشاره شده است. بیایید فراتر 
از دیدگاه های سیاسی همه با هم تأسف بخوریم و غیرت 
بورزیم. اگر آقــای حکیمی پور خطایی کرده یا صوابی، 
صراحتا مســئولیت آن را پذیرفتــه و البته اگر جرمی 
مرتکب شده و شکایتی از ایشان دارید، رسیدگی به آن با 
مجاری قانونی است.« در این یادداشت آمده: »در نهایت، 
بله، خطای بزرگتری از خطای حافظه انسانی درمیان 
هست و باید به آن پرداخت. خطای بزرگتر این است که 
ثروت کلانی را که از دسترنج میلیون ها نفر مردم تهران 
فراهم آمده و صرف خاصه خرجی ها و حاتم بخشی ها و 
سفره گشایی ها شــده، فراموش کنیم. این که کسانی 
برای روشــن نشــدن آنچه برده اند و خورده اند، دنبال 
ایجاد تعارض دروغین میان اصلاح طلبان و اصولگرایان 
هستند، البته اســتراتژی کثیفی است که چاره ای جز 
دنبال کردنش ندارند، اما من و شما برادر عزیز مبادا به 
این دام بیفتیم.« او نوشــته است: »به هرحال مبارزه با 
فساد امری فراجناحی و بسیار ضروری است. از این رو 
درهمان هفته آغازین  ســال نخست شــورای چهارم 
که ریاست آن را برعهده داشــتم، کمیسیون نظارت 
و حقوقی را با همین نیت راه انــدازی کردم و مدت ها 
پیش در نخستین جلسه مشــترک نمایندگان مردم 
تهران درمجلس شورای اسلامی با اعضای شورای شهر 
پیشــنهاد دادم که کارگروه مشترکی با رویکرد مقابله 
با فساد تشکیل شــود و راهکارهای علمی و عملی را 
به  کار گیرد تا چنین نباشــد که امروز از یکسو گروهی 
از حقوق های نجومی بگویند و ازســوی دیگر از املاک 

نجومی و مقابله با فساد در بلوای سیاسی گم شود.« 

رئیس سازمان جنگل ها هرگونه بهره برداری از 
عرصه های جنگلی را به منزله قاچاق دانست

زمانیبراینفسکشیدنجنگلها
شهروند| »قطعا از ایــن پس هرگونه بهره برداری 
از عرصه های جنگلــی به منزله قاچاق اســت و اگر 
تاکنون متخلفان در قالب مجوزهــای بهره برداری و 
صنعتی، بهره برداری غیرمجاز انجام می دادند از این 
پس دیگر امکان انجام این تخلفــات وجود ندارد.« 
درحالی که دســتور توقف بهره برداری از عرصه های 
جنگلی و اجرای طرح اســتراحت جنــگل از جانب 
وزیر جهاد کشاورزی و تأیید مجلس شورای اسلامی 
ابلاغ شده، این گفته رئیس سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداری کشــور هم به معنی آغاز عملی برنامه 
اســتراحت و تنفس جنگل هاســت. براساس این 
تصمیم، دوران تنفس و استراحت عرصه های جنگلی 
3 تا 5 سال در سطح یک میلیون هکتار در نظر گرفته 
شده و اعتبار مورد نیاز برای اجرای طرح در بودجه  سال 
آینده پیش بینی شده است؛ طرحی که با اجرای آن 
بهره برداری از یک میلیون هکتار از عرصه های جنگلی 

خزری متوقف خواهد شد.
روز گذشــته خداکرم جلالی با اعلام این خبر گفت: 
»نیاز بازار به چوب در کشــور سالانه  حدود 6 میلیون و 
500 هزار متر مکعب است که 550 هزار مترمکعب آن 
از منابع جنگلی و مابقی از طریق واردات و زراعت چوب 
تأمین می شود.« بر همین اساس، تعرفه واردات چوب به 
صفر درصد رسیده و به گفته رئیس سازمان جنگل ها، 

شرایط سهل تری برای واردات پیش بینی شده است.
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گفت وگو با دستفروش اهوازي که فیلم کتک خوردنش در شبکه های اجتماعی بازتاب 
زیادی داشته است 

قاضی گفت فیلم نداشتی زندان می رفتی
چند ماهي اســت ازدواج کرده. از ۷ ســال قبل با دستفروشــي در بازار 
عبدالحمید اهواز روزگار مي گذراند. محمد عبیداوي، پسرجوان 23ساله اي 
است که در روزهاي گذشــته تصویرش مانند تصویر پیرزن اهوازي که روز 
سه شنبه 16 آذر با مأموران شــهرداري اهواز درگیر شده بود، در شبکه هاي 
اجتماعي منتشر شد. او ظهر روز چهارشنبه تازه مي خواست در بازار بساط 
کند که یکي از مأموران شــهرداري اهواز درگیري را با او آغاز کرد؛ آن هم با 

شوکر و خودروي مخصوص شهرداري. 
  روز چهارشنبه چه اتفاقي براي شما در بازار اهواز افتاد؟

ساعت یک ظهر روز چهارشــنبه تازه داشتم در بازار بساط مي کردم که ســامان سعیدي که از مأموران 
شهرداري است، با خودرو به سمت بساط من آمد و درحالي که سرعت زیادي داشت، از روي جنس هاي من رد 
شد. با عجله فریاد زدم که الان بساطم را جمع مي کنم اما فحاشي کرد. بعد هم با باتوم برقي به طرفم آمد و من را 

زد. بعد هم چند نفري آمدند من را به کلانتري بردند.  
  شكایت کردید؟

بله من همان موقع درشعبه 13 کلانتري از او شکایت کردم اما به من گفتند که رضایت بده. گفتم: رضایت 
نمي دهم. من فیلم داشــتم و آن را به قاضي نشــان دادم. او هم گفت: اگر این فیلم را نداشتي، حتما زندان 

مي رفتي. 
  در نهایت کي از آن جا بیرون آمدید؟

چهارشنبه ساعت ۴ عصر.  
  قبلا هم با مأموران شهرداري درگیري داشتید؟

بله. من کار دیگري بلد نیستم. هیچ پولي هم ندارم که بتوانم شغل دیگري براي خودم دست و پا کنم. همه 
زندگي ام در بساط بازار و دستفروشي خلاصه مي شود. نمي دانم اگر این شغل را هم از من بگیرند، باید چه کنم 
و کجا بروم. با همین دستفروشي هم نمي توانم نان شبم را دربیاورم. پول همین جنس ها را هم که دربساطم 

بود، قرض کردم.  
  آیا صدمه اي هم دیدید؟

صدمه جسمي ندیدم اما تمام لباس هایم را پاره کردند. همه اهالي بازار هم شاهد هستند.  
  واقعا شوکر داشتند؟ چون تا همین حالا مسئولان شهرداري آن را تكذیب کرده اند؟

بله باتوم برقي داشتند. 
  بعد از این ماجرا مسئولان شهرداري از شما دلجویي نكردند؟

نه. هیچ تماسي با من گرفته نشد.  
  قبلا هم با همین مأمور درگیر شده بودید که اینطور برخورد کرد؟

نه. قبلا هیچ برخوردي با او نداشتم.  
  کجا زندگي مي کنید؟

از چهارماه قبل که ازدواج کرده ام، درخانه کوچکي در محله علوي زندگي مي کنم.  
  دانشگاه هم رفته اید؟

نه. من همان مدرســه را هم به زور تمام کردم. پول نداشتم که به دانشــگاه بروم. دو تا کارتن حوله براي 
دستفروشي دارم که آن را هم با پول قرضي خریده ام.


